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  ســند تحول بنیادین آموزش و پرورش به عنوان نقشــه راه و ایده آل این وزارتخانه هنوز در مرحله اجرا 
به بلوغ نرسیده است.

سند ایده آل آموزش و پرورش در اجرا ناکام است؟
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تعلیم و تربیت کاربردی 
چشم انتظار تحقق 

گروه علمی و آموزشی- رئیس 
سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی 
گفت: با توجه به بررسی های انجام شده 
کتاب های درسی آسیب شناسی و از سال 

آینده بدون اشکال خواهد بود.
حســن ملکــی رئیس ســازمان 
پژوهش و برنامه ریزی آموزشی درباره 
تمهیــدات در نظــر گرفته شــده برای 
اصلاحات کتاب های درسی و جلوگیری 
از انتقاداتی که در این مورد وجود داشته 
است، اظهار کرد: اصلاحاتی در سال های 
قبل وجود داشته است به عنوان مثال در 
سال ۹۷ تغییرات کتاب های درسی انجام 
شــده بود که البته آن را هم مورد بررسی 

مجدد قرار دادیم.

او ادامــه داد: در ایــن بررســی ها 
دریافتیم که چند دســته اصلاحات در 
کتاب ها اعمال شــده است برخی مفید 
و بســیار مناســب از لحاظ محتوایی و 
آموزش بودنــد و برخی دیگر مواردی 
بودنــد که مورد تایید مــا قرار نگرفت 
بنابراین شــرایط، تغییرات و اصلاحات 
گروه اول را نگه داشــتیم و در مورد دوم 

تمهیداتی در نظر گرفته شد.
رئیس ســازمان پژوهش و برنامه 
ریزی آموزشی با اشاره به اینکه در گروه 
دوم تغییرات بررسی شده حاکی از آن بود 
که تناسب میان محتوا و دوره تحصیلی 
وجود نداشــت، گفت: در این شــرایط 
محتوای جدیدی را جایگزین کردیم یا 

آن محتوا به طور کامل حذف شد.
نگاه حداقلی به دین در برخی 

تغییرات کتاب درسی داشتیم
ملکی تصریــح کرد: علاوه بر این 
شرایط برخی مطالب هم در گذشته های 
بســیار دور وجود داشت که با نگرش 
ناصحیح و با این تلقی که در کتاب های 
درسی زبان فارسی، علوم پایه و نظایر آن 
هرگز نباید پیام اعتقادی اخلاقی و دینی 
وجود داشته باشد، تغییرات داشتیم زیرا 
معتقد بودند این مفاهیم برای کتاب های 

معارفی و دینی است.
به گفته او در واقع برخی از تغییرات 
هــم از این جنس بود و بــه دلیل تلقی 
ناصحیــح و نگاه حداقلی به دین و  دور 

از نگاه حداکثری به این مقوله کار انجام 
شده بود که مورد تایید ما نبود و آن ها را 
حل و فصل کردیم تا برای ســال آینده 

اعمال شود.
رئیس ســازمان پژوهش و برنامه 
ریزی آموزشی از چاپ کتاب های درسی 
ســال آینده در شــرایط کنونی خبرداد 
و اظهــار کرد: با توجه به بررســی های 
همه جانبه ای که داشتیم خیالمان راحت 
است واصلاحات لازم برای کتاب های 
درسی اعمال شده است تا بدون اشکال 

در دسترس قرار گیرند.

کتاب های درسی از سال آینده بدون اشکال در 
دسترس است

رئیس سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی؛

گــروه علمی و آموزشــی- 
آموزش های کاربــردی در مدارس و 

اســتفاده از آموزه های مطالب درسی 
در طول زندگی یکــی از مطالبه های 

همیشــگی جامعه و گلایه هایی است 
کــه به نظام تعلیــم و تربیت و به طور 

خــاص آمــوزش و پــرورش وارد 
می شــود، موضوعی که سالیان سال 
مطرح شــده است و پاسخی برای آن 
وجود ندارد و همین عامل آموزه های 
آموزش و پرورش را از دیدگاه برخی 
افــراد ناکارآمد می دانــد و در مقابل 
سیاست های آموزش و پرورش دیگر 
کشــور ها بهتر و کارآمد تر می شود، به 
بیانی دیگر معتقدند آموزش و پرورش 

آنطرف آبی ها بهتر از ماست.
فارغ از درست و غلط بودن این 
گذاره و نگاه خود کوچک بینی که در 
جامعه نســبت به وضعیت آموزش و 
پــرورش وجود دارد، پاســخگویی 
بــه نیاز های روزمــره زندگی بعد از 
جداشدن از ١٢ ســال دوره تحصیل 
انتظــار بالایــی از نظام آموزشــی و 

پرورشی نیست.
اتفاقی که مســئولان کشــور و 
در راس آن ســکانداران نظــام تعلیم 
و تربیــت هم به آن اشــاره دارند، اما 
راهکار عملی برای آن وجود ندارد و 
صرفا اظهارات روی کاغذ جا خوش 

کرده اند.
سندی ایده آل برای آموزش 

و پرورش
با ایــن وجود تعلیــم و تربیت 
بومی و متناسب با شرایط و اقتضائات 
جامعه ایده آلی است که برای پاسخ به 
آن تدوین ســند تحول بنیادین تقریبا 
از میانه هــای دهــه ۶٠ کلید خورد و 
در دهه ٨٠ با نام ســند ملی آموزش و 
پرورش تکمیل و مطرح شد، اما روند 

اجــرا در پیچ و خم تغییر دولت، وزرا 
و سیاســت ها در آموزش و پرورش 
همچنان اندرخم اجرا مانده است و هر 
ازگاهــی گام های کوتاه برای حرکت 

در مسیر تحقق برداشته می شود.
به اســتناد اظهارات رضا مددی 
رئیس ستاد اجرایی سند تحول بنیادین 
آموزش و پرورش از ســال ١٣٨٢ تا 
١٣۹٠ با مشــارکت بیش از ۵٠٠ نفر 
اندیشــمند در حوزه و دانشگاه سند 
تحول بنیادین شــکل گرفت و مسیر 
تحول آمــوزش و پرورش از ســال 
١٣۹٠ تا ١۴٠۴ را ترسیم کرده است تا 
در سه برنامه پنجم و ششم و هفتم باید 

این سند اجرا می شد.
انتظــارات از ســند تحول 

بنیادین برآورده نشد
بــا وجودی که بســیار در مورد 
اجرای ســند تحول بنیادین بحث و 
بررسی شده است و مسئولان آموزش 
و پرورش در برهه های زمانی مختلف 
معتقد به اجرای این ســند هستند، اما 
گویــی آنطور که باید و شــاید زمینه 
برای اجرای این سند و آموزه های آن 
محقق نشــده است. سندی که در ١٣ 
ماده تنظیم و در اردیبهشت سال ١٣۹٠ 
با نگاه و تاکید ویژه رهبر معظم انقلاب 
به موضوع آمــوزش و پرورش ابلاغ 
شد و بار ها هم از سوی ایشان اجرای 
سند و عمل به آن گوشزد شده است.

چندی پیــش بود کــه منصور 
کبگانیان دبیر ستاد راهبری نقشه جامع 
علمی کشور گفت که ارزیابی درباره 

اجرایی شدن سند تحول را نمی توانیم 
بــه صورت درصدی اعلام کنیم، زیرا 
معاونت ارزیابی شــورای عالی باید 
بررســی دقیقی روی آن انجام دهد، 
اما اعتقاد دارم که سند تحول به میزان 
کمی اجرایی شده است و این در حالی 
مطرح می شود که آموزش و پرورش 
اعلام می کند برای اجرایی کردن آن با 

مشکلاتی مواجه است.
تضاد ساختاری آموزش و 

پرورش و اجرای سند تحول؟!
یکی از دستگاه هایی که بر روند 
تدوین و اجرای ســند تحول بنیادین 
نقش دارد، شــورای عالــی انقلاب 
فرهنگی است، شــورایی که گویا از 
پیشرفت اجرای سند رضایت چندانی 
نداشــته و گلایه هایی به این موضوع 

دارد.
آنطــور که جمیلــه علم الهدی 
دبیر شــورای تحول و نوسازی نظام 
آموزشی کشور معتقد است در تعلیم و 
تربیت اسلامی تمرکز باید روی معلم 
باشــد و بر تهیه و تولید محتوا توسط 
معلم تأکید می شــود، اما این موضوع 
در حالی پیش رفته اســت که چندین 
معاونت در وزارت آموزش و پرورش 
برای تولید محتوا فعالیت دارند و این 
ساختار در تضاد با سند تحول بنیادین 
آموزش و پرورش است، چراکه اصل 
تحول در معلم در نظر گرفته می شود.

حسین کچوئیان از دیگر اعضای 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی تاکید 
دارد کــه باید عوامــل مانع از اجرایی 

شدن ســند تحول بنیادین آموزش و 
پرورش شناسایی و به تبع آن اقدامات 

لازم برای اجرایی شدن مطرح شود.
اجرای  موانع  شناســایی 

سند تحول بنیادین
آموزش و پرورشــی ها یکی از 
مهم تریــن موانع اجرای کامل ســند 
تحــول بنیادین را مســائل اعتباری و 
بودجــه برای اجرای آن می دانند، البته 
علی الهیار ترکمن معاون برنامه ریزی 
و توسعه منابع آموزش و پرورش گفته 
بود که این موضوع چند وجهی است 
و بخشــی از آن به آموزش و پرورش 
بــر می گردد و بخشــی هم مربوط به 
دستگاه های بیرونی و هماهنگی برای 

اجراست.
او خبر داده بود که امســال برای 
بودجه ســال ١۴٠٠ سرخط کار ها و 
اولویت ها اجرایی شــدن سند تحول 
بنیادین و تمرکز بر آموزش در زیست 

بوم جدید است.
بــا این وجود معلوم نیســت در 
رونــد اصلاح بودجــه و تصویب آن 
ســهم مورد نظر برای اجرای سند در 
ســال آینده چطور خواهد بود و این 
در حالی است که از طرفی دیگر مرکز 
پژوهش های مجلــس هم وارد عمل 
شده است و یکی دو ماه پیش بررسی 
بر روند پیشبرد ســند تحول بنیادین 
ارائه کرد و آسیب شناســی آن نشــان 
می دهــد که چندین عامــل به عنوان 

موانع اجرایی سند مطرح می شود.
در این پژوهش تاخیر هشت ساله 

در تهیه زیرنظام ها، عملیاتی نبودن زیر 
نظام ها، نبود نقشه راه برای همکاری 
با ســایر دستگاه ها، پیش بینی نکردن 
ردیف بودجه مشــخص برای اجرای 
سند تحول بنیادین، نبود اولویت بندی 
در اجرای ســند، نبود گفتمان سازی 
صحیح سند در ســتاد و صف و نبود 
ثبات مدیریتی در سطح کلان وزارت 
آموزش و پرورش فاکتور هایی بود که 
از دیدگاه کارشناســان دلایل ناکامی 
اجرای ســند تحول بنیادین برشمرده 
می شــود. با وجود ایــن انتقادات بر 
اجرای ســند و شناسایی موانع، گویی 
همچنان هم افزایی و همســویی میان 
دســتگاه های مختلف کشور وجود 
نــدارد تا راهکار هــای نظری اجرای 
سند، نقشــه راهی برای  اجرا شوند و 
نظریه ها و فرضیه های عملیاتی سازی 

به مرحله اجرا در آیند.
بودجه ١۴٠٠ در صف بررســی 
و تصویب اســت و دولت در آستانه 
تغییر قرار دارد و بر این اســاس معلوم 
نیست بودجه فعلی پیشنهادی آموزش 
و پرورش و توانایی مســئولان فعلی 
وزارتخانه برای به کرســی نشــاندن 
نظر شــان تا چه حد ثمربخش است و 
مسئولان بعدی با این بودجه در پیشبرد 
برنامه ها و  تحقق سند چقدر پیشرفت 
خواهند داشت در واقع  اینجاست که 
جای خالی ملاک و معیار برای اجرای 
کار در کنــار برنامــه یکپارچه جدا از 
اثرپذیــری از فرد یا افرادی خاص در 

نظام آموزشی کشور حس می شود.

گروه علمی و آموزشی-  معاون  
چند سال اخیر میزان اعزام دانشجو به 
خارج از کشــور پایین آمده است که 
برخی آن را نقطه قوت و برخی آن را 

نشانه  ضعف می دانند.
اعزام دانشجو به خارج از کشور 
برای تحصیل تحــت عنوان بورس 
تحصیلی خارج یا فرصت مطالعاتی 
رویه ای مرسوم در دانشگاه ها است که 
طی چندین و چند ســال دانشجویان 
برای بهره مندی از این فرصت راهی 
دانشگاه های خارج از کشور می شوند.
قوانین اعزام دانشــجو به 

خارج در کشور
معمولاً در ســطح تحصیلات 
تکمیلی، دانشجویان به عنوان بورسیه 
به خارج از کشور فرستاده می شوند. 
براساس دستورالعمل اداره کل بورس 
وزارت علــوم نفرات اول تا ســوم 

دانش آموختگان دورهه کارشناســی 
ارشد، دانشجویان نمونه کشوری در 
دوره کارشناسی ارشد برابر با آیین نامه 
انتخاب دانشــجویان نمونه با تأیید 
معاونت دانشــجویی وزارت علوم یا 
معاونت آموزشــی وزارت بهداشت، 
داشتن کتب تألیفی یا ترجمه شده در 
زمینه های علمی، دارا بودن دست کم 
یک مقاله چاپ شــده در مجله های 
علمی-پژوهشــی داخل یا خارج از 
کشور در زمینه های علمی، دارا بودن 
گواهی مجری بودن در انجام طرح های 
تحقیقاتی کاربردی پایان یافته مورد نیاز 
کشور و نیز مخترعان و مکتشفان که 
اختراعات و اکتشافات آنان در سازمان 
پژوهش های علمی و صنعتی به ثبت 
رسیده باشــد، برگزیدگان رتبه های 
اول تا ســوم جشنواره های خوازمی، 
فارابی و رازی، ارائه دهندگان پیشنهاد 

سبک های هنری کاربردی با تأیید از 
مراجع ذیربط و مربیان آموزشــی و 
پژوهشی می توانند در فراخوان بورس 

تحصیل خارج از ایران ثبت نام کنند.
اعزام دانشــجویان به خارج بر 
اســاس روال مرسوم انجام می شد تا 
اینکه ســر و کله ویروس کرونا پیدا 
شــد. شــیوع این ویروس در وهله 
اول باعث شــد پرواز هــا لغو و تردد 
بین کشــور های مختلــف متوقف 
شــد. بسیاری از کشور ها رفت و آمد 
مســافر را ممنوع کردنــد و در نتیجه 
فرصت های مطالعاتی و بورس های 
خارج از کشــور تا رســیدن به افق 

مشخص معلق شد.
محدودیت هــای مالــی و 
شــیوع کرونــا علــت کاهش 

فرصت های مطالعاتی است
مجتبــی صدیقی معــاون وزیر 

علوم درباره فرصت های مطالعاتی و 
بورس خارج از کشور گفت: در نیمه 
اول سال با شیوع کرونا اعزام دانشجو 
به خارج متوقف شــد که فقط هم به 
دلیل مشکلات و محدودیت ها نبود 
بلکه کشور های پذیرنده دانشجو نیز 
در این زمینــه محدودیت هایی را به 
وجــود آورده اند و منتظر هســتیم تا 

شرایط کمی بهبود پیدا کند.
رئیس سازمان امور دانشجویان 
درباره فرصت هــای مطالعاتی برای 
دانشجویان تحصیلات تکمیلی اظهار 
کرد: فرصت های مطالعاتی خارج از 
کشور در حد محدود هنوز هم وجود 
دارنــد، اما در ۶ ماه ابتدایی امســال با 
توجه به شیوع کرونا اعزام دانشجویان 
جهت فرصت مطالعاتی کاهش یافت. 
برای ۶ ماهه دوم ســال جاری بیش از 
٢٠٠ ســهمیه برای فرصت مطالعاتی 

خارج و ۴٠٠ سهمیه برای فرصت های 
مطالعاتی داخل کشور در نظر گرفته 
شــده اســت. رئیس ســازمان امور 
دانشجویان ادامه داد: با سازمان برنامه 
و بودجه هم رایزنی ها و مذاکرات لازم 
صورت گرفته تا تخصیص اعتبارات 
برای اعطای بورس تحصیلی بیشــتر 
شود و منتظر اعلام نظر سازمان برنامه 

و بودجه در این باره هستیم.
صدیقی همچنین از اضافه شدن 
٣ نوع تسهیلات به فرصت مطالعاتی 
داخــل خبر داد و اظهــار کرد: برای 
فرصت مطالعاتی در دانشــگاه های 
داخل، ســه نــوع تســهیلات برای 
تشویق به اســتفاده از این فرصت ها 
در نظر گرفته شــده است. در فرصت 
مطالعاتی دانشگاه های داخل مقرری 
بیشــتری برای دانشجو در نظر گرفته 
شده و به دانشگاه ها نیز بودجه بیشتری 

در این زمینه پرداخت می شــود و در 
نهایت سهمیه فرصت های مطالعاتی 
داخل را نســبت به سال قبل افزایش 
داده ایم. به دلیل محدودیت های مالی 
و شیوع کرونا فرصت های مطالعاتی 

خارج از کشور کاهش یافته است.
رئیس سازمان امور دانشجویان 
ادامه داد: ۷٠دانشجوی بورسیه خارج 
از کشور داریم که هزینه های آن ها از 
سوی وزارت علوم پرداخت می شود.

به گفتــه معاون وزیــر علوم، 
پذیرش برای بورس خارج از کشور 
که در این دوره از طریق شــرکت در 
آزمــون نیمه متمرکز دکتری صورت 
می پذیرفــت، از ســال ۹۷ متوقف و 
فرصت هــای تحقیقاتی کوتاه مدت 
برای دانشجویان دکتری جایگزین آن 

شده است.
چرا فیتیله ی اعزام دانشجو 

به خارج پایین کشیده شد؟
اعزام دانشجو از سال های 

بعد فقط در رشته های خاص
این اظهارات در حالی است که 
منصــور غلامی وزیر علوم علت این 
کاهش اعزام دانشجو را رشد کیفیت 
دانشــگاه ها می داند و معتقد است که 
قبل از انقلاب، دانشــجو در خارج از 
کشور داشتیم، اما الان دو سال است که 
اعزام دانشجو نداریم و برای سال های 
بعد هم پیش بینی ها فقط در رشته های 
خاص اســت؛ به دلیل اینکه ظرفیت 
تربیت نیروی انسانی را به روز کردیم 
و در این زمینه دانشگاه ها وظیفه خود 

را به خوبی انجام دادند.
در مجمــوع تا قبل از ســال ۹۷ 
بورس های تحصیلی خارج همچنان 
در حال انجام بود، ولی بعد از این سال و 
مشکلات تحریم و مسائل ارزی باعث 

شد تا پنجره نقل و انتقالات دانشجو 
به دانشگاه های خارجی تحت عنوان 
بورس بسته شود و تعداد محدودی به 
صورت سالیانه تحت عنوان فرصت 
مطالعاتــی به خارج از کشــور اعزام 
شوند که فیتیله  این اعزام ها نیز بعد از 
شیوع کرونا فوق العاده پایین کشیده 
شد و در سال جاری فقط ٢٠٠ سهمیه 
فرصــت مطالعاتی به دانشــجویان 
اعطا شــد. فرصت های مطالعاتی که 
دانشــجویان دکتری با استفاده از آن 
به مــدارج بالای علمی دســت پیدا 
می کردنــد و با فراگیری علوم جدید 
زمینه انتقال این دانش را به نسل های 
بعد فراهم می کردنــد، با وجود این، 
وزارت علوم برای رفع این مشــکل 
سهمیه فرصت های مطالعاتی داخل 
را افزایش داده تا شــاید به این وسیله 

جلوی این کمبود را بگیرد.

چرا فیتیله  اعزام دانشجو به خارج پایین کشیده شد؟

صالحی رییس سازمان انرژی اتمی: 

اگر تا ۳ ماه تحریم  ها لغو نشود دوربین  های آژانس 
جمع می  شود

ادامه صفحه 3 - قانون مجلس 
چقدر به شــما در پیشــبرد اهداف و 
مســیری که پیش رو دارید کمک می 

کند؟
ایــن قانون از نظر مــا و از نظر 
فنی، بسیار فرصت خوبی بود، بسیار 
فرصت خوبی بــود، من واقعا این را 
در دولت و به دوســتان مان گفتم که 
این قانون یک فرصت طلایی برای ما 
ایجاد کرد، من مباحث سیاسی اش را 
کنار می گذارم ، بحث تحریم و غیره 
دیگران مسئولش هستند من مسئول 
این هســتم که سانتریفیوژها درست 
باشــد و راکتور سرجایش باشد هر 
کســی مســئول یک کار است ، این 
قانون فرصتی را بــه ما داد که گفتیم 
خدا را شکر ،خداوند فرصتی را فراهم 
کرد ما توانستیم در عرض ٢۴ ساعت 

٢٠ درصد را راه بیاندازیم.
 ٢۴ ســاعته آن هم الله اکبر حالا 

ما می خواهیم ترمز بگیریم دیگر نمی 
توانیم دولت و قانون گفته ١٢٠ کیلو 
در سال که می شود مثلا ماهی ١٠ کیلو 
ما تولید کنیم، ما هنوز یک ماه نشــده 
بیست و پنج شش کیلو رفتیم، یعنی 
سه چهار پنج شش ماه دیگر این ١٢٠ 
کیلو تمام می شــود نمی توانیم حالا 
متوقفش کنیم. برویم جلو چکار کنیم 
قانون گفته در ســال خب. جوانان ما 
و ظرفیت سازمان انرژی اتمی آنقدر 
زیاد است و عشــق جوانان ما واقعا 
جوانها وقتی که فرصت پیدا می کنند 
ســر از پا نمی شناســند شبانه روز با 

عشق کار می کنند.
ایــن اتفاقــه الان فکر کنم 

دوباره افتاد؟
همیشه این جور بوده ولی خب 
شــب هم هســت و روز هم هست 
اینها، حالا ما بایســت بگوییم این ٢٠ 
درصد دیگر اینقدر، قانون گفته ١٢٠ 

کیلو در سال خوب گذاشتن پشتش 
برو حالا تا ببینیم چه جوری می شود 
خب حــالا ١٢٠ تا را تولید می کنیم 
بعدش به مجلس اعلام می کنیم چه 
کار کنیم ادامه بدهیم ندهیم یا هزار تا 
ماشین Ir۶ نسل بسیار جدید ما هزار 
تا حــالا صد تا ٢٠٠ تا ٣٠٠ تا هزار تا 
خوب داریم تولیــد می کنیم آن هم 
بعــد از حادثه نطنز یعنی آمدند مرکز 
مونتاژ سانتریفیوژهای نسل جدید ما 
را زدند اما الحمدلله به کوری چشــم 
آن کسانی که این کار خبیث را انجام 
دادند ما در عرض یک ماه ظرفیتمان 
را برگرداندیم به ظرفیت قابل قبولی 
حدود شصت هفتاد درصد ظرفیتی 
که داشــتیم و داریــم تولید می کنیم 
ضمن این که دل کوه را می شکافیم که 
تا این ها باشند بفهمند که با جمهوری 
اســلامی این طوری چیز نکنند الان 
دولت متعهد شد سالن های بزرگی را 

در دل کوه داریم ایجاد می کنیم حالا 
یکی از دوســتان به شوخی به من می 
گفت که آقای صالحی به من بگو که 
کجاســت من یه خرده این پا و اون پا 
کردم گفت من از بی بی سی البته هر 
شــب می بینم این رو که کجاست و 
چه جوری اســت ما در دل کوه داریم 
این کارها را می کنیم و مصون سازی 

می کنیم .
می خواهــم بگویم قانونه 
برای پیشبرد کارهای ما خوب 

بوده؟
عالی بود ببینید الآن در صنعت 
هسته ای باید چکار کنیم آقا فرمودند 
بروید نیروگاه بسازید. از ۵٠ سال پیش 
که آقای دکتر اعتماد شروع کردند یک 
راکتــور داریم ،ما الآن داریم دو تا می 
ســازیم این دو تا را ســه چهار ساله 
شــروع کردیم بده؟ ١٠ میلیارد دلار 
بزرگترین طرح صنعتی کشور ماست.


